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專業必修科目 Required Courses
161001
獸醫臨床微生物學
1
Veterinary Clinical Microbiology
161002
獸醫臨床微生物學實習
1
Veterinary Clinical Microbiology Lab.
161003
獸醫診斷病理學
1
Veterinary Diagnostic
161004
獸醫診斷病理學實習
1
Veterinary Diagnostic Lab.
161005
獸醫原蟲學
1
Veterinary Protozoology
161006
獸醫原蟲學實習
1
Veterinary Protozoology Lab.
161007
專題討論(一)
1
Seminar （一）
161008
專題討論(二)
1
Seminar （二）
161009
獸醫免疫診斷學
1
Veterinary Diagnostic Immunology
161010
獸醫免疫診斷學實習
1
Veterinary Diagnostic Immunology Lab.
161011
獸醫臨床藥理學
2
Veterinary Clinical Pharmacology
161012
診療實習（小動物疾病）
1
Clinical Practice(Small Animal Diseases)
161013
診療實習（禽病）
1
Clinical Practice (Poultry Diseases)
161014
診療實習（產科及繁殖障礙）
1
Clinical Practice (Obstetrics &




Reproductive Disorder)
161015
診療實習（臨床病理）
1
Clinical Practice (Clinical Pathology)
161016
獸醫流行病學
2
Veterinary Epidemiology
161017
臨床討論（一）
1
Clinical Discussion (一)
161018
臨床討論（二）
1
Clinical Discussion (二)
161019
診療實習（大動物疾病）
1
Clinical Practice (Large Animal Diseases)
161020
診療實習（水產動物疾病）
1
Clinical Practice (Aquatic Animal 




Diseases)
161021
診療實習（豬病）
1
Clinical Practice (Swine Diseases)
161022
診療實習（大小動物外科）
1
Clinical Practice (Veterinary Surgery)
專業選修科目 Elective Courses

161023
小反芻動物疾病學
2
Small Ruminant Diseases
161024
分子生物學
2
Molecular Biology
161025
代謝生化學
2
Metabolic Biochemistry
161026
實驗動物學
2
Laboratory Animals
161027
細胞生物學
3
Cell Biology
161028
獸醫中毒學
2
Veterinary Toxicology
161029
獸醫化學療法
2
Veterinary Chemotherapy
161030
獸醫內分泌學
2
Veterinary Endocrinology
161031
水產動物組織病理學
2
Histopathology of Aquatic Animals
161032
水產動物組織病理學實習
1
Histopathology of Aquatic Animals Lab.
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161033
臨床病毒診斷學
2
Diagnostic Technique of Clinical Virology
161034
人畜共通傳染病
2
Zoonosis
161035
小動物眼科學
2
Small Animal Opthalmology
161036
臨床豬病學
2
Clinical Swine Diseases
161037
臨床禽病學
2
Clinical Poultry Diseases
161038
獸醫臨床生化學
1
Veterinary Clinical Biochemistry
161039
獸醫臨床生化學實習
1
Veterinary Clinical Biochemistry Lab.
161040
獸醫臨床血液學
1
Veterinary Clinical Hematology 
161041
獸醫臨床血液學實習
1
Veterinary Clinical Hematology Lab.
161042
獸醫心電圖學
2
Veterinary Electrocardiography
161043
家畜生殖生理學
2
Veterinary Theriogenology 
161044
生物技術
2
Biotechnology
161045
生物技術實習
1
Biotechnology Lab.
161046
小動物疾病學
3
Diseases of Pet Animals
161047
生物統計學
2
Biometry
161048
電子顯微鏡技術
2
Electromicroscope Techniques
161049
超音波診斷學
2
Diagnostic Ultrasound
161050
超音波診斷學實習
1
Diagnostic Ultrasound Lab.
161051
中獸醫學
2
Chinese Vetrinary Medicine
161052
獸醫麻醉學
1
Veterinary Anesthesiology
161053
獸醫麻醉學實習
1
Veterinary Anesthesiology Lab.
161054
輸液療法
2
Fluid Therapy
161055
野生動物疾病學
2
Diseases of Wild Animals
161056
獸醫神經病理學
2
Veterinary Neuropathology
161057
水產動物疾病學
3
Aquatic Animal Diseases
161058
小動物皮膚病學
2
Small Animal Dermatology
161059
屍體解剖實習
1
Animal Necropsy Lab

獸醫學系

Department of Veterinary Medicine

一、必修科目Required Courses

161001
獸醫臨床微生物學
１
必
廖明輝
講授從臨床上分離引起動物疾病之細菌、病毒、黴菌等病原微生物之形態、培養特性、分類、鑑定、致病機序、診斷、消毒、滅菌、控制和免疫機制。
161001
Veterinary Clinical Microbiology
１
Ｒ
M. H. Liao

The course deals with morphology, culture characterization, classification, identification, pathogenesis, diagnosis, disinfection, sterilization, control and immunization of pathogenic bacteria, viruses and fungi to animals from clinical isolated .

161002
獸醫臨床微生物學實習
１
必
廖明輝
本實習使學生了解臨床微生物學實習技術和技術, 實習內容包括臨床微生物之分離, 鑑定, 藥品感受性, 血清學和免疫學的實驗技術。
161002
Veterinary Clinical
１
Ｒ
M. H. Liao


Microbiology Lab.

The experiment in this course are designed for an introduction training in clinical microbiology for students, regardless of their background or field of spcification. The exercises include isolation, identification, drugs sensitivity, serology and immunology to the pathogenic bacteria, viruses and fungi .

161003
獸醫診斷病理學
１
必
張聰洲
本課程乃提供學生於家畜、禽、野生動物及水生動物疾病之形態學診斷要領尤其著重於討論各類疾病之型態學變化(肉眼及組織病理學)及其致病機轉。課程內容包括:豬,禽,大動物(牛,羊,馬)野生動物及水生動物等疾病。
161003
Veterinary Diagnostic
１
Ｒ
T. C. Chang

The object of this course is to give the student moreclear account of Diagnostic pathology in animal diseases.The course lays special emphasis on discussin about the morphological lesions(gross & histopathology ) and pathogenesis of Animal diseases.The format of the course includes pig poultry,large Animal (cattle, goat, horse),wild Animal & Fish diseases.
161004
獸醫診斷病理學實習
１
必
張聰洲
本課程係以各種動物疾病之病例以實體病材、幻燈片及病理切片為教材,指導學生辨認各種疾病型態學病變之特徵,加強學生疾病診斷之能力。
161004
Veterinary Diagnostic Lab.
１
Ｒ
T. C. Chang

The object of this course is to give the student more ability of diagnosis in animal diseases. The course lays special emphasis on microslide, gross picture & Ektachrome about the morphological lesions of animal diseases. The format of the course includes pig, poultry,large animal (cattle, goat, horse), wild animal & Fish diseases.

161005
獸醫原蟲學
１
必
郭謨
獸醫原蟲病學主傳授給學生有關家禽畜由原蟲病所引起之疾病，對病因、疫學、病理變化，免疫反應，診斷方法，防治等專門技術之講授，尤以如何控制獸醫原蟲性疾病為其重點。
161005
Veterinary Protozoology
１
Ｒ
M. Kou

The protozoan disease in domestic animals or in poultries were involved . Etiology, morphology, epidemiology, pathology, immunology, pathology, diagniosis, treatment and methods of prevention particularly in the control of these protozoan disease were discussed .

161006
獸醫原蟲學實習
１
必
郭謨
讓學生熟悉家禽家畜罹患原蟲病之診斷方法,包括:原蟲之分離、純化、及鑑定,血清學及免疫學診斷。
161006
Veterinary Protozoology Lab.
１
Ｒ
M. Kou

For practicing the diagnostic thchnics of protozoan diseases of poutry and domestic animals, The isolation,purification and identification of the protozoa are involved in class. Furthermore, The serological and immunological diagnosis are offered during the course of this laboratory class as well.

161007
專題討論(一)
１
必
張甘楠
關家禽畜各種疾病之最新訊息之介紹,分為病毒學、細菌學、黴菌學及立克次氏體等引起之疾病之新知介紹, 或小動物內科、外科新知之介紹。
161007
Seminar(一)
１
Ｒ
G. N. Chang

Special topics on the new knowledges about viral, bacterial, fungal or rickettsial diseases in domestic animals or poultries,internal medicine or surgery of small animals were also discussed .

161008
專題討論(二)
１
必
張甘楠
有關獸醫生物技術之各種新知介紹凡有關DNA 、RNA 特性功能、基因遺傳工程、基因轉殖、單源抗體、胚胎分割等新知之介紹分梯以專題方式實施之。
161008
Seminar (二)
１
Ｒ
G. N. Chang

Special topics on the new knowledges about biotechnics such as DNA, RNA, genetic engineering technics, transgenes, embryo dissection and monoclonal antibodies were involved. Seminar or special lectures will be carried out in this course .

161009
獸醫免疫診斷學
１
必
張甘楠
有關獸醫傳染病之各種免疫學之診斷方法之理論說明及實地操作之練習, 使學生充分瞭解及利用免疫學檢查方法之診斷要領及技術, 對特殊的疾病所採取之特殊免疫學之診斷方法加以分析比較其優劣點。
161009
Veterinary Diagnostic
１
Ｒ
G. N. Chang


Immunology

The principals and practicing of immunological metheds used for the diagnosis of veternary infectious disease of domestic animals and poultry disease. This course makes the students be familiar with the technical knowledges about immnological diagnosis and the comparison of some special immunological diagnostic method used for special infectious disease of domestic animals or poultry disease as well .

161010
獸醫免疫診斷學實習
１
必
劉世賢
本課程著重於免疫學診斷的臨床應用，包括 1) 抗原或抗體的凝集試驗、沉澱試驗及中和試驗 2) 螢光抗體檢測 3) 酵素免疫分析 4) 單株抗體製備等。使學生經由本課程的訓練，對於臨床疾病的診斷及控制更具信心。
161010
Veterinary Diagnostic
１
Ｒ
S. S. Liu


Immunology Lab.

The course lays special emphasis on the clinical application of the immunological diagnoses. It includes 1)agglutination tests,precipitation tests and neutralization tests of the antigens or antibodies.2)fluoresent antibody test 3)enzyme-linked immunosorbent assay4)preparation of monoclone antibody etc,. From the training of this course, student may have more confidence in diagnosis and control of the clinical diseases.

161011
獸醫臨床藥理學
２
必
呂車鳳
本課程針對臨床上疾病之常用藥物,以藥理學之理論基礎,來探討及評價病因療法、症狀療法及支持療法三方面之種種用藥。其內容包括:1.如何利用藥物作用機序之理論來"首選藥物" 2.治療失敗之原因及 " 再選藥物" 之理由3.給藥途徑及用藥劑量4.如何避免藥物之中毒及解毒法 5.藥物併用之配合禁忌。故本課程能使學生將藥理學之理論與應用互相配合,以達到正確用藥治療疾病之最終目的。
161011
Veterinary Clinical
２
Ｒ
C. F. Lu


Pharmacology

The main subjects of this lecture are on some drugs commonly used in clinic. With basic pharmacological theories, various drugs which are involved in pathogenic therapy, symptomatic treatment and supportable therapy will be investigated and evaluated here. The contents of this lecture are as follwoing: 1.how to make a first choice of drugwith a consideration of its action & mechanism 2.the reasons why we fail in treatment, and how to make a good choice of second line drugs 3.dosage and route of administration 4.how to prevent animal from intoxications and select the correct antidotes 5.the incompatibilities of the combined drugs. With this lecture students can obtain a good coordination between theories and applications andachieve a correct usage of drugs.

161012
診療實習( 小動物疾病 )
１
必
張清棟
本課程乃提供學生對小動物疾病領域之有關問題，尤其著重於討論各種疾病之致病原因、診斷(病史、理學與實驗室檢查)、治療與防治方法。課程內容包括心臟血管、呼吸、消化道、泌尿生殖、神經肌肉、內分泌及皮膚等系統。
161012
Clinical Practice
１
Ｒ
C. D. Chang


( Small Animal Diseases)

The object of this course is to give the student more clear account of medical problems in small animal diseases. The course lays special emphasis on discussion about the pathogenesis, diagnosis (history, physical and laboratory examination), treatment and prophylaxis of diseases. The format of the course includes: cardiovascular, respiratory, gastrointestinal, urogenital, neuromuscular, endocrine and cutaneous system.

161013
診療實習（禽病）
１
必
林茂勇
實際診治各種禽病, 實習地點為本校動物醫院及南部各養雞場。
161013
Clinical Practice
１
Ｒ
M. Y. Lin


（Poultry Diseases）
In this course, We offer the diagnosis and treatment of the diseases of poultry. They are taken place in the Animal Hospital of our Institute and the poultry farms in the southern part of Taiwan.

161014
診療實習
１
必
劉世賢

（產科及繁殖障礙）
本課程目的在使學生對於家畜繁殖障礙的診斷與治療更具信心。課程包括：1)卵巢疾病之診斷與治療 2)子宮疾病之診斷與治療 3)妊娠診斷 4)難產處理 5)不孕症處理等。
161014
Clinical Practice（Obstetrics
１
Ｒ
S. S. Liu


& Reproductive Disorder）
The objective of this course is to give thestudents more confidence in their ability for the diagnosis and treatment of reproductive failure in domestic animals. This course includes 1)diagnosis and treatment of ovarian diseases 2)diagnosis and treatment of uterine diseases 3)pregnancy diagnosis 4)treatment of dystocia 5)treatment of inferility etc.,

161015
診療實習(臨床病理)
１
必
林孫權、李元貴
訓練學生熟悉對發病動物進行實驗診斷要領及診斷結果之臨床應用。
161015
Clinical Practice
１
Ｒ
S. C. Lin、Y. G. Lee


(Clinical pathology)

The course is to train the students to be familiar with practical laboratory medicine applying in diseased animals and interpretation of results of laboratory medicine.

161016
獸醫流行病學
２
必
廖明輝
講授公共衛生外並強調獸醫對公共衛生之職責。瞭解低動物傳播及保有人類疾病病原之危險性, 以及獸醫執業病之危害。本課程亦介紹乳、肉品衛生與檢驗及管制 。
161016
Veterinary Epidemiology
２
Ｒ
M. H. Liao

Veteninary egidemiology may be defined as the study of the pattems of disease that efist under field condifions. More specifically, veterinary epidemiology is the study of the frequency,disfribution and determinants of health and disease in populatims. The major Purpose of veternimary to provide date on which a rational decisim for the prevgtion and control of disease in animal popelations can be based.

161017
臨床討論（一）
１
必
董明澄
本課程為訓練學生在實驗室接受技術研練,以完成專題研究,並將專題以專題報告方式提出討論,以便達到結合實驗技術與理論之訓練目標.

161017
Clinical Discussion（一）
１
Ｒ
M. C. Tung

This course provides each student a chance in particular laboratory to practice and work out the special project which is fully discussed and arranged by student and his/her adviser. The results of project should announce to achieve the practical training in the choosen field.

161018
臨床討論（二）
１
必
董明澄
本課程為訓練學生在實驗室接受技術研練,以完成專題研究,並將專題以專題報告方式提出討論,以便達到結合實驗技術與理論之訓練目標.

161018
Clinical Discussion（二）
１
Ｒ
M. C. Tung

This course provides each student a chance in particular laboratory to practice and work out the special project which is fully discussed and arranged by student and his/her adviser. The results of project should announce to achieve the practical training in the choosen field. 

161019
診療實習（大動物疾病）
１
必
李元貴、劉世賢
本課程目的在使學生對於大動物疾病的診斷、治療與控制更具信心。課程包括:1)整群疾病 之控制 2) 一般疾病的診斷與治療 3) 傳染性疾病的診斷與預防等。
161019
Clinical Practice
１
Ｒ
Y. G. Lee、S. S. Liu


（Large Animal Diseases）
The objective of this course is to give the students more confidence in their ability for the diagnosis ,treatment and control of large animal diseases. This course includes 1) diseases control in whole herd2) diagnosis and treatments of common diseases 3) diagnosis and prevention of infectious diseases etc..

161020
診療實習（水產動物疾病）
１
必
董明澄
本課程講解及實際操作各種水產動物病原之分離、鑑定及其他診斷技術及防治。
161020
Clinical Practice
１
Ｒ
M. C. Tung


（Aquatic Animal Diseases）
Instruction and practice of isolation,identification of various tyres of etiology and other techniques applilicable to diagnosis of aquatic animal diseases and their control.

161021
診療實習（豬病）
１
必
張甘楠
實際診治各種豬病, 實習地點為本校動物醫院及南部各養豬場。
161021
Clinical Practice
１
Ｒ
G. N. Chang


（Swine Diseases )

In this course, we offer the diagnosis and treatment of the diseases of swine. They are taken place in the Animal Hospital of our institute and the pig farms in the southern part of Taiwan.

161022
診療實習（大小動物外科）
１
必
李元貴
本診療實習外科課程, 將加強骨科手術之預備訓練, 其主要內容在於如何進行手術才能接觸到欲行整復之骨骼, 因骨科手術中大半以上的時間都發費在避免傷及神經、血管和肌肉上, 故如能將此預備訓練作好, 則骨科手術之完成將達事半功倍之效果。
161022
Clinical Practice
１
Ｒ
Y. G. Lee


（Veterinary Surgery）
In this course, we intend to provide preoperative training for orthopedic surgery. The main purpose for the training is to teach the students how to approach the bones without injured nerves, vessels and muscles.Because an adequate, atraumatic and anatomically sound exposure of the affected bones is at least 50% of the battle in most orthopedic procedures. After the training the students will be able to finish their orthopedic surgery more efficiently.

二、選修科目Selective Courses

161023
小反芻動物疾病學
２
選
吳永惠、張聰州

本課程之目標在於培養學生對於小反芻獸疾病的診斷與控制有更深的造詣。
161023
Small Ruminants Diseases
２
Ｓ
Y. H. Wu、T. C. Chang

The objective of this course is to foster students more confidence in their ability for the diagnosis and treatment of small ruminants diseases.

161024
分子生物學
２
選
連一洋
分子生物學介紹基因、核酸物質、基因複製的過程,並介紹各種定性、定量技術及基因工程之理論基礎,以符合目前生物技術發展的趨勢,作為生物技術的基礎。
161024
Molecular Biology
２
Ｓ
Y. Y. Lien
This course is going to introduce the basic theories about DNA.RNA.DNA replication、transcription and translation also,the techniques about DNA sequencing and genetic engineering will be introduced in this course. In order to learn more biotechniques,molecular biochemistry is the important basic course to all students who study in life science.

161025
代謝生化學
２
選
莊秀琪
本課程介紹碳水化合物、蛋白質、脂肪及核酸代謝之間的調節機制，及其生理意義,同時,介紹基因表現的控制機制。
161025
Metabolic Biochemistry
２
Ｓ
H. C. Chang

The objective of this course is to introduce the regulatory mechanisms between the metabolites of carbohydrates,proteins,lipids,and nucleic acids Also, gene expression in procaryocytes and encaryocytes is an important subject in this course.

161026
實驗動物學
２
選
劉宏仁
本課程介紹實驗動物應用於生物醫學及農學上,作為各科研究、治療、測試及檢驗的模式系統。本課目包括有實驗動物飼養管理、實驗動物醫學、實驗動物繁殖及遺傳 ,以及實驗技術應用於實驗動物,實驗動物述及包括小鼠、倉鼠、天竺鼠、家兔、猿猴、家畜及兩棲類等動物,以助於瞭解在生物醫學、藥學及農學等研發上所扮演的角色。
161026
Laboratory Animals
２
Ｓ
H. J. Liu

This course is designed to introduced the appliction of laboratory animals in giomedical and agricultural research and drugtesting. This course briefly describes laboratory animal husbandry and management, laboratory animal genetics and breeding, and zootechics. The labora- tory animals inclucled mouse, rat, hamster, guinea pig, rabbit, non-human primate and reptile are introduced, The efforts will make students understands the laboratorry animals in the research setting and private practice as well.

161027
細胞生物學
３
選
郭謨
講授細胞的基本構造、細胞的生理作用及其功能等,使學生瞭解細胞的生命現象, 以奠定學生對基礎醫學之認知。
161027
Cell Biology
３
Ｓ
M. Kuo

Cell structures, cell physiology and cell functions were involued in this course. It makes the students aware the knowledges of the basic veterinary medicine.

161028
獸醫中毒學
２
選
呂車鳳
提供學生有關家畜對有毒植物，化學藥品、殺蟲、殺鼠藥、寄生蟲藥及飼料添加劑等中毒知識。內容包括毒物作用原理及其引起之病理變化及臨床症狀，尤其著重在臨床診斷及治療，毒物之檢定方法也包括在本課程內。
161028
Veterinary Toxicology
２
Ｓ
C. F. Lu

The purpose of this course is to provide the student some knowledges of toxication of poisonous plants,chemicals, insecticides,rodenticides, anthelmintics and feed additives in domestic animals. The content of the lecture covers mode of action of toxicants and their associated pathological changes. The clinical signs of the affected animals,clinical diagnosis and treatment are particularly emphasized here. Methods of identification of certain toxicants are also included in this course.

161029
獸醫化學療法
２
選
呂車鳳
本課程介紹用於獸醫之抗細菌，病毒及寄生蟲之藥物，包括消毒劑、磺胺劑、夫喃劑及抗生素等藥物之來源、生化性狀、作用機序、臨床用途、用法用量及中毒解毒法等。使學生從基礎之瞭解，進而知道如何去選擇有效之藥物，以達到治療之目的。
161029
Veterinary Chemotherapy
２
Ｓ
C. F. Lu

Currently used drugs against bacteria，viruses and parasites in animal are introduced in this course. The teaching subjects aim mainly on drugs of antiseptics， sulfonamides，furans and antibiotics. Knowledges concerning their sources， properties，action mechanisms，clinical usages and detoxications of each kind of drug item are lectured in detail here. Students will know how to make a good choice of drug for effective therapy after finishing and understanding all of these basic courses.

161030
獸醫內分泌學
２
選
謝來安
本課程主要講授各激素功能. 儘管內容著重最近之一些文獻參考資料, 但對修習過家畜生理學之學生而言, 將不難學習.希望本課程有助於學生對激素整體了解, 並可有能力研習更進一步之內分泌主題.

161030
Veterinary Endocrinology
２
Ｓ
L. A. Hsieh

This course is designed for study the function of hormones that coverd all of the major topics. Most of the references are taken from the recent literature, however, they should be easily study by students who have completed in general physiology of domestic animal. After complete this course, students can understand thecomprehence hormone functions and can learn advance topic easily.

161031
水產動物組織病理學
２
選
陳石柱
本課程乃介紹水產動物之顯微解剖學之知識,其內容包括水產動物之細胞上皮、結締組織、血液、肌肉、神經組織及其器官系統之組織病理學特徵。
161031
Histopathology of Aquatic
２
Ｓ
S. C. Chen


Animals

The content of this course includes the component of the aquatic animal. The primary tissue as epithelium, connective tissue and supportive tissue, blood, muscular tissue and nervous tissue, and histopathology of the organs.

161032
水產動物組織病理學實習
１
選
陳石柱
本課程乃介紹水產動物之組織標本製作方法及觀察技術，使學生熟悉水產動物之組織結構。其內容包括組織標本之採取、組織切片之製作、染色方法、各種觀察組織切片儀器的使用方法及各種器官病理學特徵之辨別。
161032
Histopathology of Aquatic
１
Ｓ
S. C. Chen


Animals Lab.

The preparation of tissue section and interpretation of histological preparation with various kinds of the method of observation will be introduced in this course. The content of this course includes the removal of specimen, processing of tissue section staining procedures and interpretation of histopathology of the organs. 

161033
臨床病毒診斷學
２
選
劉宏仁

本課程將著重在病毒之分離與鑑定，以及應用電子顯微鏡技術，傳統血清學方法及生物技術來鑑定及診斷病毒性疾病及其病原.課程內容將包括如后各項:從病材中來分離及鑑定病毒；病毒之純化方法及其核酸,結構蛋白之分析;電子顯微鏡之病毒大小型態之鑑定;以血清學之方法來偵測抗體力價及病毒性疾病之診斷;以生物技術方法來快速,敏感,特異性診斷或偵測病毒性疾病及其病原.

161033
Diagnostic Technique of
２
Ｓ
H. J. Liu


Clinical Virology
The curriculum will emphasize the viral isolation and identification, application of electron microscopy, traditional serologic methods, and molecular-based techniques to diagnose viral diseases and their pathogens. The following major parts will be introduced in this course, including (1)Isolation dn identification of viruses from specimens, (2) Viral purification and analysis of viral nucleic acids and structrual proteins, (3) Identification of viral size and morphology by electron microscopy, (4) Detection of antibody titer and diagnosis of viral disease by serological methods, and (5) Rapid, sensitive, and specific diagnosis or detection of viral diseases and their pathogens by molecular-based techniques.

161034
人畜共通傳染病
２
選
連一洋
該門課程乃系統性的討論有關人畜共通的傳染病。探討每一種疾病的病原致病性、流行病學、病害性、診斷方法、有效治療、預防與疾病控制等，其講授範圍包舌病毒、細菌、原蟲、甚至蠕蟲所引起的人畜共通傳染病。整個課程內容有1.人畜共通傳染病的定義與綱要2.病毒性人畜共通傳染病；狂犬病、黃熱病、登革熱、日本腦炎、恙蟲病3.細菌性人畜共通傳染病：鼠疫、結核病、布氏桿菌症、炭疽病、類丹毒、鉤端螺旋體病、李氏菌症4.原蟲性人畜共通傳染病：弓蟲症住阿米巴赤痢、錐蟲病、大腸纖毛蟲病5.蠕蟲性人畜共通傳染病：中華肝吸蟲、住血吸蟲症、條蟲病(豬肉條蟲與牛肉條蟲)、廣東住血線蟲症：* 家畜傳染病學* 動物傳染給人的疾病
161034
Zoonosis
２
Ｓ
Y. Y. Lien
This is systematic discussion of a summation of the diseases transmitted from animals to men.The discussion will be in regard to its etiological factors, epidemiology, pathogenicity, diagnosis,effective treatment,prevention and control program, Included with bacterial diseases are these of viral, protozoal and helminthic origin. The contents five in this course are as the following 1.the definition of zoonosess and its outline 2.viral zoonoses： rabies,yellow fever, dengue fever, J.B encephalitis. 3.rickettsial zoonoses; tsutsugamushi disease, epidemic typhus 4.bacterial zoonoses;plague, tuverculosis, brucellosis, anthrax, erysipeloid ,leptospirosis, listeriosis 5. protozoal zoonosess: toxoplasmosis ,amwobiasis, trypanosomiasis, balantidiasis 6. helminthic zoonosis: clonorchiosis, schistosomiasis, taeniasis (pork-tapewormand beef-tapeworm).ancylostoma cantonensis. * Infectious Diseases of Domestic animals. * Diseases Transmitted form Animals to men.

161035
小動物眼科學
２
選
劉宏仁

本課程著重在眼睛結構之介紹,疾病之診斷及治療.課程內容將涵蓋如后:眼睛解剖構造,生理及生化學之情形;眼睛病毒性,細菌性及其它重要疾病之介紹;眼疾之診斷及其治療.
161035
Small Animal Opthalmology
２
Ｓ
H. J. Liu
This curriculum will focus on the introduction of ocular anatomy and diagnosis and therapy of ocular diseases. The following items will be emphasized in this course, including ocular anatomy, ocular physiology and biochemistry, introduction of viral, bacterial and other important ocular diseases, and diagnosis and therapy of ocular diseases.

161036
臨床豬病學
２
選
張甘楠、林孫權
訓練學生熟悉實用性豬隻疾病之診斷、治療及預防等知識。

161036
Clinial Swine Diseases
２
Ｓ
G. N. Chang、S. C. Lin

The course isdesigned to acquint the students with knowledge emphasizing practical diagnosis treatment and prevention of diseases of swine.

161037
臨床禽病學
２
選
林茂勇
本課程首先以臨床之觀點來逐一系統性地探討各種禽病之防治對策,並以各臨床病例為材料,以臨床診斷、病理剖檢、組織學檢查、血清學檢查、病原病因之探索分離和鑑定來鑑定疾病,然後進一步探討其控制治療對策或進一步預防免疫辦法和根絕之道等，讓學生得以在將來畢業之後確實作好禽病臨床診療工作。本課程採用: Disease of Poultry . Avian Histopathology . Avian Diaease 及其他禽病之學術雜誌 . Isolation and Identification of Avia Pathogen .

161037
Clinical Poultry Diseases
２
Ｓ
M. Y. Lin

This course will start from the clinic point of view in systematically discussing the prevention and cotrol methods on all kinds of avian diseases. Then follows with the clince cases diagnosis by clinical examination, pathological necropsy, histopathological examination,serological detection and isolation and identification of the causative pathogens.A good control and therapentic method, good prevention. vaccination and eradication method will then also be provided as the example for their taking in doing their chinical avian disease diagnosis independly.Books of Diseases of Poultry, Avian Histopathology,Journal of "Avian Diseases",manual of the Isolation and identification of avian will be used as the main referencing books and references.

161038
獸醫臨床生化學
１
選
林孫權、李元貴
本課程訓練學生對血液化學成份有正確分析技術並熟悉分析數據之臨床應用. Kaneko:Clinical Biochemistry of Domestric Animais

161038
Veterinary Clinical Biochemistry
１
Ｓ
S. C. Lin、Y. G. Lee

The course is designed to acquint the students to be familiar with the techinques of chemical analyses of body fluids especially of blood and also to be good at interpretation of results of these analyses for clinical application. Kaneko:Clinical Biochemistry of Domestric Animais. 

161039
獸醫臨床生化學實習
１
選
林孫權、李元貴
訓練學生熟悉臨床生化分析之品管及各種分析方法技術, 並訓練學生對分析數據之判定。

161039
Veterinary Clinical Biochemistry
１
Ｓ
S. C. Lin、Y. G. Lee


Lab.

The course is to train the students to be familiar with techniques of quality controls and methodology of clinical biochemistry. Exercise of interpretation of results of clinical biochemical analyses is also emphasized.

161040
獸醫臨床血液學
１
選
林孫權、李元貴
本課程訓練學生對動物血球數目,形態及造血組織之檢驗技術以及臨床應用知識。沈永紹 :獸醫實驗診斷學提要 Jain : Schalm's Vet. Hematology

161040
Veterinary Clinical Hematology
１
Ｓ
S. C. Lin、Y. G. Lee

In this course,the students are trained to have accurate techniques in analyses of blood cells and hematopoietic tissues of animals and to be good at interpretation of the results of these analyses for linical application. Jain : Schalm's Vet. Hematology 

161041
獸醫臨床血液學實習
１
選
林孫權、李元貴
訓練學生熟悉動物造血組織細胞及各種血球型態辨認及數目計算之技術以供臨床應用。
161041
Veterinary Clinical Hematology
１
Ｓ
S. C. Lin、Y. G. Lee


Lab.

The course is designed to train the students to have accurate techniques and experience in identifying cells of hematopoietic tissues and cells in the peripheral blood for clinical application.

161042
獸醫心電圖學
２
選
杜杰憲
本課程介紹心電圖之原理及病態心電圖之變化,其內容包括心電圖判讀原則, 心律不整及疾病與治療時對心電圖之影響( 包括血清電離子不平衡, 心肌缺氧及某些藥物) 。
161042
Veterinary Electrocardiography
２
Ｓ
C. H. Tu

The object of this course is to dicuss the principles of electrocardiography and electrocardiographic changes in various diseases. The format of the course includes the interpretation of electrocardiogram,the arrhythmias,the effects of disease & therapy on the electrocardiogram (includes electrolyte disturbance, Myocardia hypoxia & selected drugs).

161043
家畜生殖生理學
２
選
劉世賢、劉炳燦
本課程目地在探討家畜生殖方面之正常生理變化，以及由環境、基因、疾病及緊迫等因素所造成之異常生理變化，使學生對於家畜生殖之疾病有更深入的瞭解，並為人工授精技術和產科及繁殖障礙等學科之基礎。

161043
Veterinary Theriogenology
２
Ｓ
S. S. Liu、P. T. Liu

Being the basis of the artificial insemination technigue,and Veterinary obstetrics and genital diseases,the objective of this course is to give the students more confidence in their abilities for nursing the domestic animals during their reproductive period,or for preventing,diagnosing and curing the reproductive diseases of them. Dealing with the modem concepts of the reproductivephysiology, it comprises the following subjects:the normal reproductive funetions and their mechanism of the farm animals;and the reproductive failure caused by environmental conditions, abnormal genetics, stress or various diseases;and so on.

161044
生物技術
２
選
林茂勇
本課程主要闡述分子生物學之各種理論基礎及其操作技術和各操作步驟之逐步解說,讓學生得以就學得之學理和操作技術去進行分子生物學的研究試驗。本論程主要依據 Cuarrent Protocols in Molecular Biology 和 Molecular Biology of Gene 兩本書為教材 ,該二書所述之全部內容將逐一詳實提及。
161044
Biotechnology
２
Ｓ
M. Y. Lin

Basically,this is a course in describing the principles of molecular biology and gene,providing and explaining all the molecular biological techniques, step by step, to the students for their further going on handling the molecular biological research. Two books of Current Protocol in Molecular Biology and Molecular Biology of Gene will be used as the textbook.All the content in the 2 books will be well covered and explained.

161045
生物技術實習
１
選
莊秀琪
本課程將介紹生物技術基本操作、原理及應用, 包括DNA、RNA 萃取, cDNA 製備, 基因工程, 單株抗體製備, PCR 診斷技術, RFLP 做品種鑑定等技術課程, 使學生得以直接操作這些生物技術。
161045
Biotechnology Lab.
１
Ｓ
H. C. Chaung

Instructors will introduce the principles protocols and applications of following basic biotechniques: the extraction of DNA and RNA, the preparation of cDNA, genetic engineering, the production of monoclonal antibody, the diagnosis by PCR, the determination between species by RFLP. Students are going to practice all of these techniques in this lab. course.

161046
小動物疾病學
３
選
張清棟

本課程乃提供學生對小動物疾病之致病機序,診斷方法(包括病史,身體檢查及實驗室檢察判讀)及治療與防治方法。課程內容主要有心臟血管、呼吸、消化、泌尿生殖、神經肌肉內分泌及皮膚等系統之有關疾病。
161046
Diseases of Pet Animals
３
Ｓ
C. D. Chang

The object of this course is to give the student more clear account of medical problems in small animal diseases. The course lays special emphasis on discussion about the pathogenesis, diagnosis( history, physical and laboratory examination ), treatment and prophylaxis of diseases. The format of the course includes:cardiovascular, spiratory, gastrointestinal, urogenital, neuromuscular, endocrine and cutaneous system.

161047
生物統計學
２
選
楊月玲
本課程旨在使學生能了解並利用適當之統計方法來分析資料及陳述，表示資料，以獲得正確的結論與資訊。所介紹之統計方法包括敘述性統計，Z-test，t-test，x2-test, ANOVA,及其他相關性統計方法。
161047
Biometry
２
Ｓ
Y. L. Yang

This course teaches students the understanding and usage of proper methods in analyzing data to obtain correct conclusion and information.The statistical methods taught in this course include descriptive statitics,Z-test,T-test F- test,x2-test,ANOVA,and other related fields.

161048
電子顯微鏡技術
２
選
陳瑞雄
介紹電子顯微鏡標本的前處理法、超薄切片法、染色法、電子顯微鏡操作法、暗房技術等，並配合實際操作，使學理和實務得以互為印證。
161048
Electromicroscope Techniques
２
Ｓ
R. S. Chern

The content of this course inclludes the specimen preparation, ultramicrotomy, specimen staining, preparing the electron microscope for use, darkroom techniques.It was emphasized on mainstream methods in the hope that the forest will be seen and the trees ignored, at least for the time being. 

161049
超音波診斷學
２
選
吳永惠
本課程在提供學生獸醫超音波診斷學之知識與實際技術,其內容包括超音波診斷之原理和掃描技術以及超音波指引穿刺技術,其大綱有胸部、腹部、心臟、肝臟、腎臟、子宮、膀胱、前立腺、腫瘤等之超音波掃描診斷以及妊娠診斷。
161049
Diagnostic Ultrasound
２
Ｓ
Y. H. Wu

The purpose of this course is to provide the students with knowledge and practical techniques of veterinary ultrasound diagnosis. The contents include the principles and diagnostic techniques of ultrasonography, and sono-guiding biopsy. The topics include  ultrasonography of the thorax, abdomen, heart, liver, kidney, uterus, urinary bladder, prostate, tumors and gestation diagnosis .

161050
超音波診斷學實習
１
選
吳永惠
本課程係配合「獸醫超音波診斷學」而開, 藉以提供學生學習正常和異常病例之超音波掃描技術和影像之判讀。

161050
Diagnostic Ultrasound Lab.
１
Ｓ
Y. H. Wu

This course is synchronized with "the veterinary ultrasound diagnosis" to provide students some practical experimences in the technique of ultrasonography and diagnosis of the images, including normal and abnormal cases .

161051
中獸醫學
２
選
呂車鳳、劉世賢
本課程主要講述有關中國古老醫學應用於獸醫診療,內容包括中醫基本理論、辨証診論理論、中醫藥種類、方劑及藥性等,使學生除一般西醫學應用之外,加上中醫藥的觀念,在末來診療工作中能有中西醫互補之應用。
162051
Chinese Veterinary Medicine
２
Ｓ
C. F. Lu、S. S. Liu

The object of this course is to introduce the traditional chinese medicine cohich cam be used in ueterinary medicine. The contents are emphasized on the hasical theories of chinese medicine, diagostic methods of chinese medicine, traditional medicinal herbs, properties and usage of their preparations. To make the students to know how to treat animal disase with the concepts of chinese medicine in addition to those of the western medicine. 
161052
獸醫麻醉學
１
選
李元貴
本課目主要構授有關一般動物之麻醉原理、各種麻醉方法之操作時機、麻醉劑量以及麻醉過度之急救方法,使學生能充分瞭解,期能應用於臨床診療。
161052
Veterinary Anesthesiology
１
Ｓ
Y. G. Lee

The object of this course is to introduce Anesthetic principal, the use of anesthetic drug and machine, anesthetic dose and emergence treament in overdose.

161053
獸醫麻醉學實習
１
選
杜杰憲
在此實習課程中，將訓練學生實際參與外科手術之麻醉，使學生能從實際操作中學到如何監視麻醉中之動物，如何控制麻醉深度，期能達成外科麻醉之目地。
161053
Veterinary Anesthesiology Lab.
１
Ｓ
C. H. Tu

In this laboratory, we are going to have the students participate in the surgical anesthesia. During the surgical anesthesia, the students will learn how to monitor the anesthetized animals and how to control the depth of the anesthesia.

161054
輸液療法
２
選
李元貴
本課程提供高年級學生瞭解正常與生病動物體內液體及電解質之動力學。課程內容包括水份缺乏或過多、酸鹼不平衡，電解質不平衡、營養補充及輸液之方法與技術。

161054
Fluid Therapy
２
Ｓ
Y. G. Lee

Intheme of the course has been prepared for senior students to understand fluid and electrolytes dynamic in hoth heath and diseased animals. The coure includes water deficit excess, acid-base disturbance, electrolytes unbalance, nutritronal support, and methodological and technical aspects of fluid therapy.

161055
野生動物疾病學
２
選
吳永惠、張聰洲
本課程乃提供學生於野生動物疾病之臨床診斷、治療方針及病理診斷要領。
161055
Diseases of Wild Animals
２
Ｓ
Y. H. Wu、T. C. Chang

The object of this course is to give the knowledge of clinical diagnosis, treatment and pathological diagnosis in wild animal diseases for students. 

161056
獸醫神經病理學
２
選
張清棟
獸醫神經病理學主要以病理學去探討獸醫神經系統疾病。本課程細分為：(1)獸醫神經病理學總論：(A)中樞神經系統介紹.(B)中樞神經系統檢查.(C)腦水腫及腦腫脹.(D)老化性神經病變.(2)中樞神經系統畸形：(A)大腦畸形.(B)小腦畸形. (C)腦幹畸形.(D)脊髓畸形.(3)中樞神經系統發炎性疾病.(4)中樞神經系統傷害. (5)中樞神經系統退行性疾病.(6)中樞神經系統腫瘤性疾病.(7)周邊神經系統疾病：(A)周邊神經系統病理總論.(B)周邊神經系統發炎性疾病.(C)周邊神經系統退行性疾病.(D)周邊神經系統創傷性疾病.(E)周邊神經系統代謝性，營養性疾病.(F)周邊神經系統中毒性疾病.(G)周邊神經系統腫瘤性疾病.(8)自主神經系統疾病.

161056
Veterinary Neuropathology
２
Ｓ
C. D. Chang

Veterinary Neuropathology mainly discusses etiology, disease mechanisms, gross pathology, histopathology, and diferential diagnosis of nerve system. It is consisting of：(1)Introduction of Veterinary Neuropathology：(A)Introduction to the central nervous system. (B) Exanination of the central nervous system. (C)Cerebral edema and brain swelling. (D)Neuropathology of aging. (2)Malformations of the central nervous system：(A)Malformations of the erebrum. (B)Malformations of the cerebellum. (C)Malformations of the brain stem. (D)Malformations of the spinal cord. (3)Inflammatory diseases of the central nervous system. (4)Injuries to the central nervous system. (5)Degenerative diseases of the central nervous system. (6)Tumors of the central nervous system. (7) Diseases of peripheral nervous system：(A)Introduction and general pathology of the peripheral nervous system. (B)Inflammatory diseases of the peripheral nervous system. (C)Degenerative diseases of the peripheral nervous system. (D)Traumatic lesions of the peripheral nervous system. (E) Metabolic and nutritional disorders affecting the peripheral nervous system. (F)Poisoning diseases of the peripheral nervous system. (G)Neoplasia of the peripheral nervous system. (8) Disorders of the autonomic nervous system. 

161057
水產動物疾病學
３
選
董明澄
本課程講解比較魚類及其他動物之主要生理解剖構造之不同,以了解魚病發生之過程,介紹各種魚病之病因,診斷,免疫及控制,又附帶講解與公共衛生有關之魚類疾病.

161057
Aquatic Animal Diseases
３
Ｓ
M. C. Tung

This course emphasizes on major differences in fish and animal structure and physiological features for understanding of fish disease development, etiology, diagnosis, epizootiology. prevention and contral of disease in fish, including those important to the public health.

161058
小動物皮膚病學
２
選
張清棟

本課程主要介紹小動物各種皮膚病之診斷、治療和預防。
162058
Small Animal Dermatology
２
Ｓ
C. D. Chang

The course emphasizes on diagnosis, treatment and prevention of skin disease of small animals.

161059
屍體解剖實習
１
選
張聰洲
本課程主要實習各種動物病理解剖的方法和程序,並從而教導學生如何做好屠前屠後的檢查,以及如何採取病材組織,固定組織,製作切片及鏡下觀察組織切片等依據屍體解剖之訓練需迅速確實診斷疾病。
161059
Animal Necropsy Lab.
１
Ｓ
T. C. Chang

The course is to provide students some practical experiences in method and procedure of animal necropsy.Some detail antemortem and postmortem, inspection prcedures, tissue collection, tissue preparation, glass slide preparation and microscopical slide reading will be given to the student in this class simultaneously.

PAGE  
3

